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انعقـاد۳ تفاهم نامـه همکاري بين 
دانشگاه علوم پزشکي مازندران و 
ادارت كل آموزش و پرورش،ثبت 
احوال وثبت اسناد و بهزيستي استان

دانشگاه  رئيس  بابايي  جان  قاسم  دکتر 
علوم پزشکي مازندران در حاشيه برگزاري 
دومين اجلاس علمي کاربردي مديران ارشد 
بهزيستي کشور در ساري از انعقاد  3 تفاهم 
همکاري بين دانشگاه علوم پزشکي مازندران و 
ادارت کل آموزش و پرورش،ثبت احوال وثبت 
اسناد و بهزيستي استان خبر داد .رئيس دانشگاه 
علوم پزشکي مازندران اين تفاهم نامه ها با هدف 
جلوگيري از بروز بيماري هاي ژنتيکي، بينايي و 
شنوايي سنجي در مازندران منعقد شده است  و 
با اجراي آن  مي توان بسياري از معضلات استان 
را رصد کرد و به رهکارهاي علمي و کارشناسي 
جهت رفع آن دست يافت .دکتر جان بابايي  افزود: 
تفاهم نامه شنوايي و بينايي سنجي و مشاوره 
ژنتيک شرايطي را فراهم مي کند که در يک 
برنامه زمانبندي مشخص، علل برخي از بيماري 
هاي ژنتيکي،  نابينايي، کم بينايي و کم شنوايي و 
ناشنوايي را در استان مازندران تشخيص دهيم و 
بعد از آن با بکارگيري روش هاي علمي، درماني 
و تشخيصي به کاهش معلوليت ها اقدام کنيم.

گفتني است  بر اساس اين تفاهم نامه ها از ارائه 
شناسنامه به کودکاني که غربالگري شنوايي انجام 
نداده اند،ثبت نام تحصيلي کودکاني که سنجش 
بينايي نشده اند و ثبت عقد زوجيني که مشاورات 
ژنتيک و يا آزمايشات ژنتيک انجام نداه اند، 

جلوگيري مي شود
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 برگزاری جشنواره حاميان آب 
در شهريار 

مدير آموزش وپرورش شهريار از برگزاری 
جشنواره حاميان آب در آموزش وپرورش شهريار 
خبرداد.علی ذبيهی گفت :در راستای اجرای تفاهم 
نامه وگسترش همفکری و همکاری های فرهنگی 
و آموزشی و به منظور استفاده از توانمندی های 
مشترک بين شرکت آب و فاضلاب شهرها و 
شهرک های غرب تهران و اداره آموزش وپرورش 
شهريار مقرر شد جشنواره دانش آموزی )حاميان 
آب ( طی دوره های آموزشی با هدف درست 
مصرف کردن آب در بين دانش آموزان مقطع 
ابتدايی از طريق جنگ های شادی و نمايش 
عروسکی در کانون شهيد کافی شهريار برگزار 
شود . وی هدف از اجرای اين جشنواره را نهادينه 
کردن جايگاه و ارزش آب در بين دانش آموزان 
،اصلاح الگوی مصرف و اموزش راهکارهای 
صرفه جويی و انتقال آن به نهاد خانواده عنوان 
کرد . ذبيحی در ادامه افزود : دانش آموزان شرکت 
کننده در اين جشنواره پس از گذراندن دوره های 
آموزشی لازم ، در مدارس خود با عنوان حاميان 
آب مسئولين مدرسه را در جهت مصرف بهينه 
آب ياری می نمايند .شايان ذکر است :در سال 
تحصيلی گذشته نيز در راستای پرسش مهر15 
و سوال رياست جمهور مبنی بر صرفه جويی در 
مصرف آب و در جهت ترويج فرهنگ مصرف 
درست آب بين اداره آموزش وپرورش شهريار 
و شرکت آب وفاضلاب همکاری های خوبی 

صورت گرفت . 
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برگزاری مسابقات فوتسال پسران دانشگاه 

جامع علمی�كاربردی استان گلستان 
مسابقات فوتسال پسران دانشگاه درقالب 
»چهارمين جشنواره ورزش های همگانی« به 
همت مرکز آموزش علمی-کاربردی شرکت 
نوانديشان علم و مهارت،  روزهای 3 و 5 دی 
ماه درسالن های شهدای کريم آباد و هلال احمر 
برگزارشد. دراين دوره 140ورزشکار درقالب 
12 تيم به رقابت پرداختند، که  مراکز آموزش 
علمی-کاربردی گنبدکاووس2، گرگان1 و 
گنبدکاووس1 به ترتيب مقام های اول، دوم و 

سوم را کسب نمودند.
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از سوی شهرداری گرگان انجام شد؛
 اجرای بيش از ١۹ هزار متر مربع 

پازل فرش
شهرداری گرگان طی سه ماه گذشته بيش از 19 
هزار متر مربع پازل فرش را در پياده رو های گرگان 
اجرا کرده است. معاون فنی و عمران اين شهرداری 
گفت: طی سه ماه گذشته در سطح شهر، بيش از 
19 هزار متر مربع پازل فرش، با اعتباری بالغ بر 
10 ميليارد ريال اجرا شده است.محسن احمدی 
با بيان اين که در اجرای پازل فرش های جديد به 
بحث مناسب سازی پياده روها برای اقشار مختلف 
نيز توجه شده است، ادامه داد: به منظور رفاه همه 
شهروندان به ويژه معلولان و نابينايان، از پازل 
و موزاييک فرش های مطابق با استانداردهای 
مناسب سازی محيط شهری استفاده شده است.

شايان ذکر است در آذرماه امسال ستاد 
هماهنگی و پيگيری مناسب سازی کشور 
به مناسبت روز جهانی معلولان، از »حسين 
صادقلو« شهردار گرگان، »محسن احمدی« 
معاون فنی و عمران و »محمدرضا اسفندياری« 
معاون خدمات شهری، به خاطر اقدمات 
شهرداری در راستای مناسب سازی محيط 

شهری برای معلولان تقدير کرد.

مديريت نوين در مواقع بحران از بروز مشکلات 
جلوگيری می كند

فناوری  سازمان  مديرعامل 
ارتباطات شهرداری  و  اطلاعات 
اصفهان نيز در ادامه اين همايش 
اظهار کرد: با افزايش جمعيت دنيا و 
گسترش شهرنشينی در حال حاضر 
شيوه های نوينی در مديريت شهری 

به وجود آمده که بدون بهره گيری از آن نمی توان به خوبی مديريت کرد.
وحيد حيدريان ادامه داد: اطلاعات و اسناد اصفهان از سال 1300 تا 1392 در 
اختيار ما وجود دارد و از همين رو می توانيم از اين ظرفيت برای برنامه ريزی 
شهری استفاده کنيم. مديرعامل سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری 
اصفهان اضافه کرد: در حال حاضر مديريت نوين بايد در تک تک سازمان های 
ما نهادينه شود چرا که در مواقع بحران اين موضوع می تواند از بروز بسياری 

از مشکلات جلوگيری کند.
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 دانشگاه علوم پزشکی كرمانشاه قطب آموزشی 
غرب كشور شد

دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه 
بعنوان قطب آموزشی غرب کشور 
در يک سال آينده انتخاب شد.رييس 
دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه با 
اعلام اين خبر گفت:بر اساس مصوبه 
شورای گسترش دانشگاه های وزارت 

بهداشت، درمان و آموزش پزشکی که مقرر گرديده دبيرخانه قطب آموزشی 
غرب کشور به صورت دوره ای بين دانشگاه های علوم پزشکی کرمانشاه و 
همدان در چرخش باشد، دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه بعنوان قطب آموزشی 
در اولين سال انتخاب و فعاليت خود را رسما آغاز کرد.دکتر حسين کريم با اشاره 
به وظايف دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه در غرب کشور مبنی بر کمک به 
توسعه آموزش های مهارتی نظام سلامت، توسعه الگوهای خصوصی سازی 
در آموزش عالی سلامت، توسعه دانش داروسازی سنتی و توسعه دانش زيست 
فناوری کاربردی ابراز اميدواری کرد که کرمانشاه بتواند با همکاری اعضای هيات 
علمی دانشگاه نقش تعيين کننده ای در دستيابی به اهداف فوق در منطقه را در 

يک سال پيش رو ايفا کند.
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شهردارکلانشهــر کرج تاکید کرد: 
  نيازهای شهرداری از شركت های فناور داخلی 

تامين شود
 شهردار کلانشهر کرج به همراه مدير منطقه 6 کرج از پارک علم و فناوری 
استان البرز بازديد کردند. شهردار کلانشهر کرج به همراه مدير منطقه 6 کرج 
از پارک علم و فناوری استان البرز بازديد کردند. در ابتدای اين ديدار ربانی، 
رييس پارک علم و فناوری استان البرز با تشريح فعاليت ها و عملکردهای پارک 
با ذکر اين نکته که بايد 20 درصد توليد ناخالص ملی تا افق 1404 از فروش 
محصولات دانش بنيان باشد در حالی که هم اکنون اين ميزان يک درصد است، 
افزود: با توجه به وجود پتانسيل های بالای فناورانه، کرج می تواند به عنوان شهر 
علمی مطرح شود.وی به اشتياق شرکت های خارجی در مشارکت با شرکت های 
ايرانی در پروژه ها و طرح های داخلی اشاره و بر ضرورت توجه به اين مساله 
تاکيد کرد.رييس مجتمع تحقيقاتی شهدای جهاد دانشگاهی به توانمندی های 
شرکت های فناور استان و پارک در حل مشکلات حوزه مديريت شهری اشاره و 
ضمن معرفی برخی از شرکت ها به ايجاد کنسرسيوم های تخصصی توسط پارک 
علم و فناوری استان البرز اشاره و در خاتمه تعاملات بين پارک و شهرداری را 
رضايتبخش توصيف کرد.در ادامه ترکاشوند، شهردار کرج نيز با ذکر اين نکته که 
نيازهای شهرداری بايد از شرکت های فناور داخلی تامين شود، بر حل مشکلات 
پارک علم و فناوری البرز تاکيد کرد.در پايان اين ديدار شهردار کرج آمادگی 
خود را نسبت به حمايت از رويدادهای کارآفرينی، راه اندازی فناور سرا و باشگاه 
فناوران جوان، اعلام نيازهای شهرداری به پارک در قالب پروژه و اختصاص 
فضای تبليغاتی به پارک در سطح شهر با مشارکت استانداری البرز و پارک علم 

و فناوری البرز در راستای سياست های اقتصاد مقاومتی اعلام کرد.
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احداث بوستان يک هکتاری در شهرک آبشناسان رباط كريم

مدير عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهر رباط کريم از ساخت پارک 
يک هکتاری در شهرک آبشناسان خبر داد . مهندس مهدی عزيزی با اشاره به 
لزوم تامين زير ساخت ها و بويژه فضاهای سبز در شهرک آبشناسان اشاره کرد 
و گفت : اين منطقه به دليل تازه احداث بودن نيازمند امکانات و زير ساخت 
های بسياری است که با همت مسئولان و تلاش شهرداری با مرور زمان مرتفع 
خواهند شد .وی افزود : در همين راستا شهرداری رباط کريم با هدف تامين 
نيازهای شهروندان آن منطقه و بهره مندی از فضا های سبز ، تفريحی و ورزشی 
عمليات احداث اين بوستان را آغاز کرده است.مهندس عزيزی مدير عامل 
سازمان پارکها و فضای سبزتصريح کرد: از ماه قبل عمليات اجرائی اين پارک 
از قبيل خاکبرداری و تسطيح آن انجام شده است و در مرحله بعد شاهد اجرای 
عمليات عمرانی از قبيل جدولگذاری ، سنگ چينی و ... خواهيم بود. وی در پايان 
خاطر نشان کرد : شهرداری رباط کريم همواره در کنار اقدامات عمرانی ، از لحاظ 
ايجاد فضا های سبز و تفريحی توجه ويژه ای به اين منطقه مبذول داشته است.
-�-�-�-�-�-�-�-�-�-�-�-�-�-�-�-�-�-�-�-�-�-�-�-

توليد شوينده صنعتی سازگار با محيط زيست
يکی از کارشناسان امور مهندسی شرکت ملی حفاری ايران، موفق به ابداع 
ماده شوينده صنعتی سازگار با محيط زيست شد.رئيس مهندسی کالای مکانيک 
و خدمات فنی شرکت به عنوان مبتکر توليد اين ماده توضيح داد: انگيزه توليد اين 
ماده اهتمام ويژه به محيط زيست و دستيابی به توسعه پايدار می باشد.مهندس 
اصغر صادق آبادی گفت: پساب های حاصل از شستشوی تجهيزات صنعتی  
بويژه صنايع سنگين، آسيب جدی به منابع آب و خاک می رساند.وی با اشاره به 
اينکه مواد شوينده رايج بيشتر از مواد آلی مضر و غير قابل تجزيه در محيط زيست 
توليد می شود، ادامه داد: شوينده جديد علاوه بر قابليت پاک کنندگی بالاتر، پس 
از استفاده تجزيه و جذب محيط زيست می شود.اين دانش پژوه مقطع دکترای 
تخصصی مهندسی بيومتريال گفت: اين ماده که توليد آزمايشگاهی آن با موفقيت 
انجام و آزمايش ميدانی را پشت سرگذاشته است، هم اکنون آماده تجاری سازی 
است.صادق آبادی افزود: اين ماده در شستشوی تجهيزات صنايع نفت، گاز، 
پتروشيمی و حفاری، صنايع فولاد و نيروگاهی و همچنين شناورها کاربرد دارد و 
با تعديل فرمولاسيون در کار واش ها، رستوران ها و ... نيز قابل استفاده می باشد.
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نشست هم انديشی روسای مراكز آموزش علمی�كاربردی 
استان گلستان

12 دی 94 دانشگاه جامع علمی-کاربردی استان گلستان ميزبان روسای مراکز 
آموزش علمی-کاربردی استان بود. در آغاز اين جلسه دکتر برزعلی، رياست 
دانشگاه، ضمن گراميداشت هفته وحدت و حماسه 9دی از دستاوردهای جديد 
دانشگاه جامع علمی-کاربردی در سطح کشور و استان گلستان رونمايی نمودند.

خبراخبار

سرپرست هيات باستان شناختی 
تپه کاووسيه گفت: ارزيابی اوليه 
بررسی داده های باستان شناختی 
تپه کاووسيه تهران با روش شبکه 
بندی های نواری به پهنای پنج متر، 
بيانگر استقراری بودن اين تپه در 
دوره های سيلک 1، سيلک 3، مفرغ 

)برنز( و آهن است.
مريم مولايی گفت: شواهدی 
اندک از فازهای چشمه علی و 
آغاز ايلامی نيز در اين بررسی 
سطحی به دست آمد که نشانگر 
توالی کم وبيش پيوسته اين تپه 

ارزشمند است.
وی افزود: تپه کاووسيه پيش 
تر و در بررسی دشت تهران به 
سرپرستی حاتمی شناسايی و به 
فهرست محوطه های استقراری 

دوران پيش از تاريخ افزوده شده 
بود.

از  :متأسفانه  گفت  مولايی 
آن تاريخ به بعد پژوهش باستان 
شناختی جدی در اين تپه صورت 
نگرفته و اطلاعاتی از اين تپه 
ارزشمند در دسترس پژوهشگران 
وجود نداشت که به دليل همين 
کمبود اطلاعات در گام نخست 
برای ارزيابی تپه کاووسيه با دريافت 
مجوز از سوی پژوهشگاه ميراث 
فرهنگی و گردشگری به بررسی 

سيستماتيک اين تپه پرداختيم.
اين باستان شناس تصريح کرد: 
بررسی های ما نشان داد که اين تپه 
بيش از يک هکتار مساحت دار 
دو بخش های اصلی آن حدود 
1 هکتار در باغی موسوم به شازده 

قرار گرفته، و گسترش بافت شهری 
بخش هايی از تپه احتمالاً حدود نيم 

هکتار را پوشانده است.
وی گفت : در سال های اخير به 
منظور کاشت درخت در سطح و 
دامنه های تپه شيارهايی ايجاد شده 
که با جابه جا شدن خاک و مواد 
باستان شناختی سطح تپه آشفته 
شده است. به همين دليل بررسی 
سيستماتيک و تعيين مساحت دقيق 
اين تپه با بررسی سطحی ناممکن 
است.مولايی در ادامه افزود: در اين 
بررسی از تپه کاووسيه با استفاده 
از فناوری پيشرفته پرنده های 
هدايت شونده بدون سرنشين 
تصويربرداری هوايی شد. افزون بر 
اين با استفاده از شيوه فتوگرامتری 
هوايی نقشه توپوگرافی منحنی 

تراز آن نيز با دقتی بسيار بالا تهيه 
شد. وی گفت: اميد است در فصل 
های آينده با گمانه زنی هايی در 
پيرامون اين تپه مساحت اصلی 
آن روشن و بر اساس آن نقشه و 
ضوابط و مقررات عرصه و حريم 
اين تپه ارزشمند برای حفاظت 
هرچه بهتر آن تهيه شود. از سوی 

ديگر اين هيأت در صدد است در 
فصل آينده با ايجاد گمانه هايی لايه 
نگارانه توالی استقرارهای اين تپه را 

از آغاز تا پايان مشخص کند.
مجوز بررسی باستان شناختی 
تپه کاووسيه تهران توسط رييس 
و  فرهنگی  ميراث  پژوهشگاه 

گردشگری صادرشده است.

برای  استاد فرشچيان  »طرح 
راه اندازی دانشگاه  هنرهای سنتی 
می توانست طی دو سال مصوب 
شود، اما نزديک به 10 سال است که 
هنوز تمام نشده و اين نشانه نوعی 

بيماری در سيستم اداری ماست.«
بهمن نامورمطلق درباره تفاوت 
راه اندازی دانشکده صنايع دستی 
با دانشگاهی که استاد فرشچيان 
چند سال پيش پيشنهاد راه اندازی 
آن را مطرح کرده بود، بيان کرد: با 
راه اندازی دانشکده صنايع دستی 
مناسب  می توان جشنواره هايی 
با اين حوزه راه اندازی کرد، زيرا 
دانشگاه های ما فاقد جشنواره های 
مناسب برای صنايع دستی هستند. 
برای مثال در حوزه گردشگری 
جشنواره »ناصر خسرو« برگزار 
می شود و ما نيز درصدد هستيم در 
حوزه صنايع دستی جشنواره ای با 
عنوان استاد فرشچيان راه بياندازيم 
تا از کسانی که در اين حوزه فعاليت 
و  تقدير  هم  می کنند  پژوهشی 
تشويق شوند، زيرا ما به تحقيقات 
پژوهشگران در اين حوزه نيازمند 
هستيم. معاون صنايع دستی اظهار 
کرد: اميد ما اين است که در ارتباط با 
دانشگاه علم و فرهنگ، يک دانشکده 
صنايع دستی با مدل نسبتا جديدتر 
همراه با کارهايی تازه و کارآفرينی 
برای جوانان تازه فارغ التحصيل 
انجام دهيم، تا ان شاءالله يک دانشکده 
با نام صنايع دستی راه بياندازيم. ما 
در دانشگاه علم و فرهنگ حتی يک 
گروه هم نداريم، اما می خواهيم به 
سمتی برويم که سريع اين کار را 

انجام دهيم. نظرات همه نيز در اين 
زمينه مثبت است.

از  مسيری  ما  داد:  ادامه  او 
راه اندازی دانشگاه  هنرهای سنتی 
که آقای فرشچيان آن را پيشنهاد 
دادند را طی کرديم و در شورای 
عالی انقلاب فرهنگی نيز مطرح 
شد، اما متاسفانه اين موضوع هنوز 
از سوی آنها به ما ابلاغ نشده و بعد 
از پيگيری های انجام شده هنوز به 
نتيجه ای نرسيديم. اين موضوع 
جای تاسف دارد، زيرا اگر چنين 
پيشنهادی در کشورهای ديگر مثل 
چين يا هند توسط استاد برجسته ای 
مثل آقای فرشچيان مطرح می شد، 
حتما تاکنون اجرايی شده بود. 
متاسفانه در اين زمينه دچار کارهای 
بروکراسی عجيب و غريبی شديم.

معاون صنايع دستی اضافه کرد: 
زمانی که اين پيشنهاد از سوی استاد 

فرشچيان مطرح شد، سازمان ميراث 
فرهنگی، فضای مربوط به اين کار را 
هم آماده کرده بود و من می ترسم 
با گذر زمان انگيزه های سازمان هم 
کم شود. اين طرح می توانست طی 
دو سال مصوب شود، اما نزديک به 
10 سال است که هنوز تمام نشده 
و اين نشان دهنده نوعی بيماری در 
سيستم اداری ماست. نامورمطلق 
درباره زمان راه اندازی دانشکده 
صنايع دستی و رشته هايی که قرار 
است در آن تدريس شود، بيان کرد: 
هنوز رشته هايی که می خواهيم برای 
اين حوزه در نظر بگيريم قطعی نشده 
و تصميم داريم انتخاب رشته ها با 
امروز  نان  جوا سليقه شناسی 
هماهنگی داشته باشد؛ مثلا رشته ی 
جواهرسازی که دانشجويان از آن 
به خوبی استقبال می کنند و در حال 
حاضر هم در بسياری از دانشگاه ها، 

جواهرسازی  آموزش  دوره ی 
برگزار می شود و قرار است به 
يک رشته تبديل شود و اميدواريم 
بتوانيم در اين زمينه نيروهای خوب 
تربيت کنيم. وی اظهار کرد: در 
حوزه ی پوشاک سنتی و هويتی هم 
استقبال خوبی می شود. افرادی که 
می خواهند پيشنهاد شوند، بيشترين 
حجم کارآفرينی را دارند و ما با 
کمبود نيروی متخصص در اين 
زمينه مواجه هستيم، پوشاک سنتی 
يعنی اينکه از پارچه های سنتی و 
طراحی به روز با حفظ ريشه های 
سنتی ايرانی استفاده شود. زمان 
دانشکده صنايع دستی  تشکيل 
مشخص نشده اما تفاهم نامه ای را 
امضا کرديم و جلسات اجرايی شدن 

اين کار را پيگيری می کنيم.
او درباره نياز به دانشکده و 
دانشگاه در اين حوزه اظهار کرد: 

بدون شک ما بدون دانش محکوم 
به زوال خواهيم بود. حداقل يکی از 
عناصری که می تواند صنايع دستی 
را به زوال بکشاند عدم ارتباط 
نهادينه ميان صنايع دستی و دانشگاه 
است بنابراين ما نيازمند اين ارتباط 
هستيم و دانشگاه يک ضرورت 
حياتی برای صنايع دستی است. 
يکی از علت هايی که در دهه های 
اخير صنايع دستی از آن ضربه ی 
مهلکی خورد جدا کردن او از دانش 
بوده است. صنايع دستی در گذشته 
براساس يک مبنای حِکَمی استوار 
بوده است، تمام نقوش هندسی، 
رنگ بندی و ترکيب بندی ها با دانش 
روز خود تعيين شدند و تکوين 
يافتند، از طرف ديگر ما فکر می کنيم 
دانشگاه نيز نيازمند حوزه ی ماست.

نامورمطلق گفت: همان طور که عمل 
بدون معرفت محکوم به زوال است 
و در نهايت ابَتر خواهد ماند، دانش 
و علم بدون عمل نيز مثل درخت 
بی ثمر می داند و زمانی می تواند ثمر 
دهد تا با حوزه های صنعتی توليدی 
و حوزه هايی که با فرهنگ و اقتصاد 
مردم در ارتباط هستند مرتبط شود 
در غير صورت اگر دانشگاه با محيط 
بيرون از خودش ارتباط برقرار نکند 
دچار دور باطل می شود. ما ضرورت 
مشترک ميان حوزه ی صنايع دستی 
و دانشگاه داريم و از زمانی که 
من وارد اين حوزه شدم به دليل 
سبقه ی دانشگاهی سعی کرديم 
تا حد امکان اين ارتباط را نزديک 
کنيم و تا جاهايی هم موفق بوديم 
و گروه هايی راه اندازی شده است.

گشناسایی آثاری از دوران مفرغ و آهن در تپه کاووسیه تهران

معاون هماهنگی امور عمرانی 
استاندار گلستان از پايان يافتن طرح 
مطالعات گردشگری و طبيعت 
گردی جزيره آشوراده خبر داد 
و گفت: اين طرح آماده تقديم به 

هيات دولت است.
رضا مروتی معاون هماهنگی 
اين  استانداری  عمرانی  امور 
استان درهمايش گلستان مقصد 
گردشگری که با حضور مرتضی 
رحمانی موحد معاون گردشگری 
سازمان ميراث فرهنگی کشور 
شد،  برگزار  گنبدکاووس  در 
اظهار داشت: اجرايی شدن طرح 
گردشگری جزيره آشوراده که 
مصوب سفر آذرماه 93 هيات دولت 
به گلستان است، از مطالبات عمومی 

مردم اين استان است.
وی گفت: دامن زدن به مسائل 
زيست محيطی توسط برخی تشکل 
ها، اجرای طرح گردشگری آشوراده 
را با حساسيت هايی مواجه کرد و به 
همين علت مقرر شد، ارزيابی های 
طبيعی و زيست محيطی اين طرح 
توسط دو مشاور به صورت همزمان 

انجام شود.
مروتی اضافه کرد: با پايان يافتن 
مطالعات گردشگری و طبيعت 
گردی و نيز نقشه های اجرايی طرح 
گردشگری آشوراده، اين طرح آماده 
تحويل به نهاد رياست جمهوری يا 
معاونت اول رياست جمهوری 
است. وی تصريح کرد: اجرايی شدن 
طرح گردشگری جزيره آشوراده از 

مهمترين زيرساخت ها در رشد و 
توسعه استان گلستان است.معاون 
هماهنگی امور عمرانی استاندار 
گلستان با اشاره به تدوين سند 
جامع توسعه استان در افق 1404 
و 1414 بر اساس طرح آمايش 
سرزمينی، تصريح کرد: توسعه 
صنعت گردشگری از محورهای 
اصلی اين سند است.وی وجود 
منابع طبيعی، اقوام و مذاهب، آثار 
تاريخی و فرهنگی و عبور ميليون 
ها زائر امام رضا )ع( را از شاخص 
گردشگری  حوزه  ممتاز  های 
استان دانست و برلزوم توجه ويژه 
متوليان ميراث فرهنگی کشور به 
اين ظرفيت ها تاکيد کرد.مروتی، 
تخصيص اعتبارات ويژه به اجرای 

موزه روستايی گلستان و بين المللی 
کردن جشنواره اقوام ايران زمين را 
از ديگر مطالبات مردم اين استان از 
متوليان ميراث فرهنگی برشمرد و 

گفت: اگرچه امسال ميزان اعتبارات 
گردشگری گلستان 250 درصد 
رشد داشته است اما اين استان 
همچنان نيازمند توجه بيشتر است.

عضو هيات علمی دانشگاه سيستان و 
بلوچستان گفت: قلعه رستم عظيم ترين 

قلعه دوران اسلامی سيستان است.
ابراهيم زاده افزود: عظمت قلعه رستم در 
منطقه، به آن جنبه افسانه ای، تاريخی داده 
و بنام بزرگترين و نام آورترين شخصيت 

سيستان يعنی رستم نام گذاری شده است.
عضوهيات علمی دانشگاه سيستان و 
بلوچستان در ادامه اظهار کرد: عناصر اصلی 
معماری قلعه رستم عبارت است از سر در 
ورودی که درجنوب شرقی آن قرار دارد، 

برج های نگهبانی و تدافعی متصل به حصار 
قلعه، خندق، يخدان و از همه مهم تر قسمت 
شاه نشين آن و ساير تاسيسات مسکونی 
داخل قلعه که تا حدودی تخريب شده است.

به گفته وی، نخستين نشانی که از قلعه 

رستم بر مشتاقان ديدارش ظاهر می شود، 
هيبت و صلابت دروازه های ورودی و 14 
برج تدافعی اطراف آن است که با شکوه تمام 

هم چنان استوارند.
وی بيان کرد: اين قلعه درحدود 70 
کيلومتری جاده زابل به زاهدان فعلی و در 
همان محدوده حوض دار و کندرک بنا شده 
است. وی افزود: اوج دوران آبادانی آن به 
زمان صفويه و حاکميت ملوک کيانی سيستان 
برمی گردد. ابراهيم زاده تصريح کرد: اطراف 
قلعه در گذشته دارای خندق بوده که درحال 

حاضر به عرض 7.5 متر که دربعضی جاها 
اندازه آن تغيير می کند قلعه را در بر گرفته 
است به طوری که به دليل انباشته شدن خاک، 

عمق خندق چندان مشخص نيست.
عضوهيات علمی دانشگاه سيستان و 
بلوچستان افزود: با درنظر گرفتن متون 
تاريخی و آثار و شواهد باقی مانده ازمعماری 
قلعه رستم و دقت در سفالينه های سطحی آن، 
احداث اين قلعه را می توان به اواسط قرون 
اسلامی نسبت داد که تا دوره صفويه نيز مورد 

استفاده مردم منطقه قرار گرفته است.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری گلستان؛

طرح گردشگری آشوراده آماده تقدیم به هیات دولت است

قلعه رستم عظیم ترین قلعه دوران اسلامی سیستان

معاون صنایع دستی:

پيشنهاد »فرشچيان« همچنان خاک می خورد


